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Al passat número de COLORS DEL TERRITORI iniciàvem un conjunt de reportatges que, 
en forma de recorregut per la nostra geografia, ens acosten a la realitat de les persones 
LGTBI que viuen al camp o a pobles petits per tal de veure si és cert el tòpic de que ser 
transsexual o homosexual lluny de les grans urbs és complicat i obliga a una lluita constant 
contra la LGTBIfòbia, doncs una ciutat com, per exemple, Barcelona, et dóna la tranquil-
litat de l’anonimat. La segona parada d’aquesta ruta és la petita localitat d’Aitona, a la 
comarca del Segrià, i el seu protagonista, el Gorka López, un home transsexual que mai 
ha abandonat el seu poble.

UN TRANSSEXUAL 
DAMUNT DEL TRACTOR
S OR T IR  DE  L’A R M A R I  E N  L’À MB I T  R UR A L

per Abel Huete Martínez

En quin moment vas començar a percebre la teva 
identitat de gènere?
Des de petit, sempre tens la sensació que hi ha alguna cosa que 
et fa diferent… amb les experiències vitals que et donen els anys 
vas aprenent a posar-li nom a tot allò que sents. 
En el meu cas ha estat un procés vital constant. Al llarg dels anys 
he pres consciència de què és la identitat de gènere, he tingut la 
necessitat de qüestionar el paper que m’han assignat dins aquest 
model social binarista, i com a conseqüència directa, actuar: de-
construir aquesta idea i construir-me a nivell mental, físic i social.

Com va arribar la decisió de socialitzar-te com a 
home?
Suposo que arriba un punt en tot aquest procés d’anar i venir 
de dubtes, pors, vergonyes, mals de cap i nits d’insomni donant 
tombs a la mateixa història, que es fa necessari anar més enllà, 
assumir el risc, travessar la línia i fer un pas endavant. 

En una societat masclista com la nostra, els homes 
gaudeixen de rèdits i privilegis respecte a les dones. 

Canviar en la socialització de dona a home t’ha per-
mès experimentar aquests avantatges? 
I tant. Notes que has passat de tercera regional a jugar a prime-
ra divisió i en zona Champions. Per a mi, socialitzar-me com a 
home m’ha facilitat la vida. He guanyat en tranquil·litat i benestar 
personal, i també, de manera molt clara, en privilegis socials.
Passes a ser més respectat i socialment més considerat només 
pel fet d’existir. És molt pervers, molt cruel, molt injust, i a la 
vegada molt real. No aporto res de nou si dic que la nostra 
societat té un fort arrelament masclista, ara bé, el fet de ser llegit 
com a home o com a dona ha condicionat la meva vida i el xoc 
ha estat molt gran. 
Molts cops aquest canvi de tracte és extremadament subtil, s’ac-
tiven complicitats i un passa a ser inclòs en converses, comenta-
ris, espais… que abans estaven vedats. Guanyar privilegis agrada 
a tothom, em sento millor per com em penso, com em veig i 
també per com em veuen i com em tracten. Això té un punt 
perillós i requereix un grau de responsabilitat per no acabar per-
petuant aquestes actituds que tant he criticat quan em socialit-
zava com a dona. Ho critico ara i tinc intenció de fer-ho sempre.

Com era el teu tracte em l’ambient rural quan et soci-
alitzaves com a dona i com és el tracte actual?
Jo sóc d’Aitona, un poble del Segrià d’uns 2.500 habitants, de família 
pagesa ; jo mateix em dedico activament a l’agricultura des del 2012. 
Això és significatiu ja que m’he criat escoltant frases de l’estil «treba-
lles com un home» com a màxima consideració i reconeixement a 
la meva feina! Treballant en igualtat de condicions, les mateixes ho-
res, fent la mateixa feina i obtenint els mateixos resultats, les dones 
son considerades com que ‘ajuden’ en les feines del camp.
Quan es veu a una dona conduint maquinària sorprèn, i molt! A 
més es generen tot tipus de comentaris, tant agradables com de-
sagradables, i sovint es qüestiona la teva capacitat de fer segons 
quines tasques en funció dels teus genitals.

I això, per què passa?
Mai he entès perquè… Des que tinc ús de raó he vist treballar 
a la meva mare i a la meva padrina com ningú, al camp, a casa, 
cuidant de la família, la canalla, els avis… Com tantes altres ma-
res i padrines, són incombustibles! En el fons penso que som una 
societat molt matriarcal però ens neguem a acceptar-ho.



18 19

COLORS • UN TRANSSEXUAL DAMUNT DEL TRACTOR COLORS DEL TERRITORI

A les pàgines següents us trobareu la col·lecció d’imatges Gen-
derpoo, que utilitza signes propis del banys públics, modifi-
cant-los per qüestionar els estàndards d’una societat que imposa 
categories «normals».

El que es mostra va més enllà de simples dibuixos, és la repre-
sentació artística de l’ideal, un ideal que inclou les expressions 
no normatives i els cossos no normatius. Podria semblar que hi 
ha representacions portades a l’absurd, però és una encisadora 
crítica al sistema, ja que avui les identitats ‘públiques’ encara són 
representades en els cossos i reduïdes només a dues possibilitats 
home/dona, sempre amb cossos normatius, però el cert és que 
aquestes identitats són infinites, són un sentir personal i, per tant, 
la seva expressió ha de ser lliure i diversa, tot trencant la malentesa 
concordança obligatòria entre la identitat i l’expressió normativa. 
Un punt afegit. Els dibuixos estan pensants per ser exposats als 
lavabos públics. Hi pot haver un lloc on el sistema es mostri de 
manera més agressiva? Les dues icones binaristes, masclistes, 
cis*, se substitueixen demanant a crits una revisió.

La seva autora és l’artista Coco Riot, compromesa amb els mo-
viments feminista i queer, i el seu treball pretén explicar aquelles 
històries que no es revelen a l’ull, sinó que viuen dins de la nostra 
realitat quotidiana, especialment aquelles emocions, esdeveni-
ments i situacions que es mantenen ocultes o secretes a causa 
de les normes i els condicionaments socials imposats. ■

Ara aquestes coses no em passen, es suposa que quan faig feines 
del camp –les mateixes que feia abans– estic fent el que he de 
fer, i ja no hi ha noticia. Socialment he adequat la meva identitat 
de gènere a la meva feina; ja no soc «una dona que fa feines 
d’home», sinó que faig el que toca. En aquest cas passar a viure 
com a home també m’ha facilitat la vida.

Quan vas iniciar el teu trànsit, quina va ser la reacció 
del teu entorn?
Quan vaig fer la sortida de l’armari pública com a home trans, 
un senyor, quan em veia pel carrer, semblava que em passés l’es-
càner pel cos fent una parada molt extensa i gens dissimulada al 
meu entrecuix… Li despertava moltíssima curiositat saber què 
passava allà dins! Què hi havia i com anava la cosa. Mai va acabar 
de preguntar-ho directament –al menys no ho ha fet fins ara–, 
sempre mirava ‘allà’, m’examinava a la cara i deia: «I ara…? Així 
que això…?». Jajajaja. 
En una altra ocasió em van preguntar realment encuriosits: «A 
veure si ara et faran anar a la mili?». 
En fi, no deixa de ser el reflex d’una part de la societat que creu 
que per ser un home has de tenir titola i anar a la mili! !

Així, més enllà d’alguns fets puntuals, no vas notar un 
gran rebuig?
En línies generals, estic molt content del tracte que em dóna la 
gent del poble. A dia d’avui no m’he trobat cap situació desagra-
dable, formo part de la vida activa local i em sento tractat com 
un més. Si que és veritat que hi ha una tendència general a aca-
bar tractant-me en femení, cridar-me pel meu antic nom… En 
la majoria dels casos és per costum, no hi ha cap tipus de maldat 
ni intenció d’ofendre. Si s’equivoquen, els sap greu i rectifiquen 
de pressa i sovint es disculpen. Ho entenc, tot i que cada dia em 
molesta més… Hi ha moments que em sento molt observat: 
com si fos un experiment. En aquest sentit, cada dia em resulta 
més còmode tractar amb gent que no em coneixia abans, doncs 
aquests no es confonen i em tracten directament en masculí i 
no cal explicar res.

Hi ha una perversa idea que corre en certs àmbits se-
gons la qual una persona trans és algú que ha nascut 
en un cos equivocat. 
Em molesta molt la idea del cos equivocat, molt! No hi ha cap 
de cos equivocat, i menys encara el meu, que funciona com una 
màquina perfecta! Tota aquesta mandanga del cos equivocat 
respon a una voluntat purament binarista que no entén ni sap 
gestionar la diversitat de cossos. Però hi som! I si no ens en-
tenen, que n’aprenguin! És una prolongació de la dictadura del 
cos, basada en models estúpids i purament estètics! Fan molt 
mal i pot portar a les persones a rebutjar-se fins arribar al límit. 
El cos és un camp de batalla per tothom, la ‘norma’ marca com 
hem de ser, com hem de vestir, com hem d’actuar i qui ens ha 
d’atreure. Allò que és ‘normal’ acaba sent el model i per tant 
exclou la diversitat existent que conforma la riquesa humana. 
En el cas d’una persona trans això adquireix una dimensió molt més 
important, ja que la imatge que la gent rep de nosaltres determina si 
ens tracten en masculí o en femení. Per això és bàsic per a nosaltres 
assolir el passing, és a dir, tenir una semblança masculina/femenina 
per tal de que ens llegeixin com a homes/dones. Aquí podríem par-
lar de què vol dir tenir una expressió de gènere masculina/femenina 
i obrir un debat molt necessari, però no acabaríem… 

Per sort, ara ja no cal un diagnòstic de disfòria de gè-
nere per iniciar una transició, però sempre hi ha qui 
diu que darrere una persona trans hi ha un trastorn, 
una certa disfòria. 
No en tenim cap de disfòria! Sabem qui som, com ens sen-
tim, com ens identifiquem i com volem que ens tractin. Portem 
molts anys qüestionant-nos un munt de coses que la majoria de 
la gent cisgènere mai s’haurà de qüestionar.
El que ens genera autèntica disfòria és tota la gimcana legal que 
hem de superar per tal de tenir la nostra documentació d’acord 
amb el nostre gènere sentit, si és que la volem canviar, l’ entorn 
laboral, familiar, social, a la feina, al metge, al supermercat… i en 
qualsevol altra aventura en la vida diària quan som tractats com 
no toca. No tenim disfòria de res, ens la provoquen!! ■
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